
Kommentarer	*ll	provfisken	i	Saltsjöbaden	oktober	2019.	

Saltsjöbadens	Fiskevårdsförening	har	gjort	enkla	provfisken	oregelbundet	sedan	
2011.	En	jämförelse	mot	=digare	och	mot	provfisken	i	andra	kustva@en	
kommenteras	här.	Dessutom	görs	e@	försök	a@	tolka	resultaten.	

1. Det	nät	som	använts	har	varit	de	som	brukar	användas	i	insjöar,	alltså	
inte	skärgårds-	och	kustva@en.	Det	har	i	andra	sammanhang	visat	sig	a@	
våra	nät	oEa	tar	fler	små	fiskar,	särskilt	spigg.	Men	spigg	har	vi	aldrig	få@	i	
Saltsjöbaden.	Spiggen	drar	sig	ut	i	friare	va@en	på	hösten,	så	några	
slutsatser	kan	man	knappast	dra.	Spiggen	anses	på	många	håll	vara	
orsaken	=ll	a@	abborren	har	minskat	genom	a@	den	äter	abborrom.	På	
vissa	håll	(Gotland)	verkar	spiggen	ha	minskat	de	senaste	åren	sam=digt	
som	abborren	ökat.	

2. Före	2018	har	fisket	gjorts	i	Vårgärdssjön	och	en	gång	i	södra	
BaggensQärden.	2018	gjordes	båda	fiskena	i	Neglingemaren.	
Vårgärdessjön	är	djupare	och	mindre	förorenad	än	Neglingemaren,	
sannolikt	också	mindre	näringsrik.	Nu	lades	e@	nät	i	vardera	Vårgärdssjön	
och	Neglingemaren,	båda	i	anslutning	=ll	de	vasar	som	föreningen	lagt	ut.	

3. Fiskena	har	all=d	gjorts	senare	(oktober)	än	vad	som	är	norm	för	de	
fisken	som	KusUiskelaboratoriet	(SLU)	gör	(augus=).	Vissa	arter	som	blir	
passiva	under	vintern	skulle	därför	kunna	förekomma	i	mindre	antal	än	
om	vi	fiskat	i	augus=.	

4. Vädret	vid	årets	fiske	var	kallt	(3	oC)	och	mulet/regnigt			
5. Nätet	i	Vårgärdssjön	sa@es	med	S-änden	på	samma	plats	som	=digare,	

men	-	pga	vinden	-	inte	uteEer	stranden	utan	ut	mot	djupare	va@en.	Den	
y@re	delen	hade	inte	fångat	någon	fisk.  
Nätet	i	Neglingemaren	sa@es	med	V-änden	in=ll	den	vase	som	föreningen	
byggt	S	om	Ta@bybron	för	några	år	sedan.	

 

Resultaten	

Abborre	
Jämfört	med	2018	fick	vi	ganska	få	abborrar,	av	blandade	storlekar,	men	inte	-	
som	vi	hoppats	-	många	årsungar.	Ingen	rik=g	åldersbestämning	gjordes,	men	
min	gissningsvis	var	endast	två	från	årets	lek.	P.g.a.	vädret	gjordes	ingen	



håvning	vid	vasarna	för	a@	se	vad	som	håller	=ll	vid	dessa.	Det	får	alltså	anstå	
=ll	sommaren	–	hösten	2020.	Vi	kan	alltså	inte	dra	slutsatsen	a@	vasarna	
fungerat	som	tänkt,	men	det	kan	heller	inte	uteslutas.	

Gös		
2018	fångades	en	årsunge	och	i	år	två	som	gissningsvis	också	var	kläckta	2018.	
De@a	stärker	uppfa@ningen	a@	gösen	leker	i	Neglingemaren.	Föreningen	har	i	
flera	år	sagt	nej	=ll	utplantering	av	gös	med	ursprung	i	Hjälmaren,	så	de	nu	
fångade	är	antagligen	resultatet	av	e@	naturligt	bestånd	eller	bestånd		som	är	
resultat	av	=digare	utsä@ningar.	Vi	har	inga	uppgiEer	om	de@a	annat	än	a@	det	
säkert	skedde	på	90-talet.	

Sik	
I	sam=digt	fiske	med	”vanliga	nät”	fångades	några	sikar	i	6-hg-klassen.	

Sill	(strömming)	
Trots	a@	sillen	är	en	saltva@ensfisk	(i	motsats	=ll	alla	de	andra	vi	fångat)	tycks	
den	regelbundet	finnas	i	båda	marerna	på	hösten.	Om	det	är	vår-	eller	
höstlekande	fiskar	har	vi	inte	försökt	bestämma.		

Fiskar	vi	inte	fåG	
Svartmunnad	smörbult	(främmande	invasiv	art).	Denna	har	på	sina	håll	funnits	i	
mycket	stora	antal	längs	Östersjökusten.	Vi	har	hiflls	inte	några	rapporter	från	
föreningens	va@en.	
Enligt	muntlig	uppgiE	har	den	ännu	inte	kommit	upp	=ll	våra	trakter.	(Däremot	
finns	den	i	N	om	Stockholm	och	runt	hela	Gotland.)		
Gädda,	lake,	sutare	och	nors	är	fiskar	som	man	skulle	ha	kunnat	vänta	sig.	
Lekmogen	öring	har	också	fångats	i	Neglingemaren	och	Vårgärdssjön,	men	det	
har	varit	utplanterad	fisk,	som	förgäves	letat	eEer	en	vefg	lekplats	och	partner.	

Charlies	ovetenskapliga	tolkning	

		


